V textu vyhledejte zájmena, určete jejich typ a které morfologické kategorie vyjadřují.
Kdo s sebou v tašce nosí brýle, neobejde se bez obalu. Co když jste ten svůj ztratili nebo zničili? Máme pro vás tip, jak si vyrobit obal, a ne ledajaký! Obal, který sedne přesně na vaše brýle, a ještě je vyčistí. 
zdroj: http://www.prozeny.cz, 10. 8. 2016, upraveno

řešení:
Kdo: relativum; NOM sg. tantum, mask. an., typ ten
sebou: reflexivní personalium; INSTR sg. tantum, bezrodé
Co: interrogativum; NOM sg. tantum, neutrum, typ ten
ten: demonstrativum; AKUZ sg., mask. inanim., typ ten
svůj: reflexivní posesivum; AKUZ sg. mask. inanim., typ mladý
vás: personalium pro 2. os. pl., AKUZ, bezrodé
(si: reflexivní personalium; DAT sg. tantum, bezrodé)
ledajaký: indefinitum, AKUZ sg., mask. inanim., typ mladý
který: relativum; NOM sg., mask. inanim., typ mladý 
vaše: posesivum pro 2. os. pl., AKUZ pl. tantum (protože brýle), fem., typ naše
je: personalium pro 3. os. pl., AKUZ, fem., typ naše

Najděte číslovky, určete jejich podtyp a to, které morfologické kategorie vyjadřují:
Žila byla jedna zlá čarodějnice. Bydlela v domku o třech nožkách, měla dvojí tvář a jen polovinu (SUBST × půl: NUM – zdroje se neshodují! někde je to považováno za číslovku) prstů, pila dvojité (ADJ × dvojnásobný: NUM, dvojnásob: ADV) rumy, o půlnoci (SUBST) jídávala tucet tatranek, strašila děti sedmerem krkavců a třetím důchodovým pilířem a její kočka vážila po tříměsíční (ADJ složené) dietě tisíc dekagramů (SUBST).

řešení: 
jedna: základní, určitá, NOM sg. (srov. jedni, jedny), fem., typ ten
třech: základní, určitá, LOK pl. tantum, fem., typ kost
dvojí: druhová, určitá, zde AKUZ kongruentní sg. tvar, typ jarní
tucet: základní, významově určitá (= 12), AKUZ sg. mask. inan., typ hrad
sedmerem: úhrnná, určitá, INSTR sg. tantum, neutrum, typ město
třetím: řadová, určitá, INSTR sg. mask. inan., typ jarní
tisíc: základní, určitá, AKUZ (srov. vážila tunu) sg., mask inan., typ stroj


K zamyšlení: Jaká je morfematická stavba slova JEDENÁCT?
11–19: tvoří se příponovou částí -NÁCT
U JEDEN + NÁCT dochází k redukci dvou shodných souhlásek, N tedy může hypoteticky patřit jak ke kořeni, tak k příponové části (i ta by se v určitém pojetí dala chápat jako kořenový morf).
Kde jinde dochází ke změně:
u ČTRNÁCT je hláskově redukovaný alomorf ČTR,
u DEVATENÁCT je vkladné E, z hlediska morfematické stavby by se určovalo těžko.



